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Preseljena šivalnica 514 (sedaj linija I) v novih prostorih

Ugodna ocena 
tričetrtletja

V četrtek 18. novembra je 
zasedal delavski svet tovar
ne. Obširen dnevni red so 
člani obravnavali in potrje
vali sklepe o posameznih 
točkah. Ko to poročamo, seja 
delavskega sveta še traja 
(material smo morali oddati 
v tiskamo že 18. nov.). Zato 
vas bomo samo na kratko in
formirali o najbolj važnih 
točkah dnevnega reda, ki so 
bile obravnavane na 14. zase
danju delavskega sveta.

Direktor finančnega sektor
ja Janez Kališnik je poročal 
o uspehih poslovanja v prvih 
9 mesecih in periodičnem 
obračunu.

Ugodna poslovna gibanja, 
ki smo iih letos ugotavljali 
v predhodnih obdobjih, so 
traiala vseh devet letošniih 
mesecev. Zato so tudi naši 
uspehi zelo dobri.

V proizvodnji se je pove
čala produktivnost za 4 od
stotke. Količinsko se je pro
izvodnja v primerjavi z lan
skim letom povečala za 10 
odstotkov. Seveda, če upošte
vamo pri tem še vložene mi
nute v en par čevljev, pa je 
proizvodnja višja celo za 16 
odstotkov. Število defektov 
se je v primerjavi z lanskimi 
znižalo.

Pri prodaji se je zelo po
večal izvoz na zahod in to 
kar za 168 odstotkov, kar 
predstavlja 18 odstotkov ce
lotne prodaje podjetja. Pro
daja osnovnih proizvodov je 
letos večja za 29 odstotkov. 
Tudi prodaja na domačem 
trgu se je povečala za skoraj 
15 odstotkov. Vsi ti rezultati 
prvih devet mesecev so ugod
no vplivali na dohodek in 
njegovo delitev. Naše pod
jetje je zelo likvidno. Celot
ni dohodek podjetja je letos 
višji za 50,5 odstotka v pri
merjavi z lanskim letom. Po 
odbitju vseh zakonskih in 
pogodbenih obveznosti je 
dohodek podjetja večji za 57 
odstotkov. Izračun pokaže 
tudi, da so se osebni dohodki 
povečali v devetih mesecih za 
27 odstotkov. Povprečni oseb
ni dohodek v naši delovni 
organizaciji je 1.389,00 dinar
jev.

Če pogledamo še delitveno 
sorazmerje, vidimo, da je 
bilo letos 61,2 odstotka na
menjeno za osebne dohodke 
in 38,8 odstotka za sklade. 
Lani pa je bilo 72,2 odstotka 
namenjenih osebnim dohod
kom in 27,8 odstotka za skla
de podjetja.

Ostali poročevalci so poro
čali članom delavskega sve
ta o poročilu inšpekcije SDK 
o pregledu zaključnega raču
na, predlagali prenos sredstev 
sklada skupne porabe, potrdi
tev sprememb statuta POD 
in POP, rebalans investicij
skega plana za prodajno mre
žo, nabavo dodatne opreme 
za plastiko.

Razpravljali so tudi o od
prodaji nepremičnin ukinje
nega obrata »cvekarne« in o 
določitvi novoletnih nagrad 
za upokojence in člane de
lovne skupnosti, ki so v JLA.

Več o tem vam bomo po
ročali v zadnji letošnji šte
vilki »Čevljarja«.

K. M.

Zamisel o ureditvi pete eta
že v upravni del naše tovar
ne je že stara. Vodila jo je 
predvsem težnja, da se na 
enem mestu zberejo vse stro
kovne službe, ki so za nemo
teno in hitro delo v podjetju 
potrebne.

Prostor, velik ca 1400 m2, je 
smiselno in prostorsko razde
ljen na povsem zaprte pisar
ne, kot so prostori vseh di
rektorjev, sejnih sob, stroj
nega knjiženja in ekonomata 
ter vzorčne sobe in na dvo
ranski sistem pisarniških pro
storov. Prostori so razdelje
ni s hrastovo furniranimi 
stenami do višine vrat (204 
centimetri), brezbarvno ste
klo do stropa pa bo tudi 
prostorom, ki só odmaknjeni 
od zunanjih oken, nudilo do
volj svetlobe.

Strop je obdelan z naravno 
barvanimi fugiranimi letvami. 
Enoličnost stropa prekinjajo 
korita flourescentnih cevi in 
pet svetlobnikov s tremi ku
polami v vsakem.

Pod cele pete etaže je pre
krit s tapisonom peščene bar
ve, vrata v posamezne pro
store pa so čokoladno ople- 
skana. Celotna barvna lestvi
ca je dobro uglašena za pri
jetno počutje vseh, ki bodo 
delali v teh prostorih.

Izvajalec nosilnega ogrod
ja za predelne stene je SGP 
»Projekt«, strop in pod mon
tira Obrtno podjetje iz Trži
ča, mizarska dela pa je 
prevzel mizar Ogris iz Kra
nja. Ker se končanje posa
meznih del navezuje eno na 
drugo, točnega datuma vselit
ve v 5. etažo ni mogoče na
povedati, vendar se vsi tru
dimo, da bi bilo delo čimprej 
gotovo.

Vse načrte za ureditev 5 
etaže je pripravil tovarniški 
biro.

inž. Maks Sedej

:

• • • • • • • • « • • • • • • • • • • • « • • • • • • • • • • • « • • • • • • • a

•
Iskrene čestitke vsem članom S 
delovne skupnosti ob dnevu S

republike •
S

družbeno politične •
organizacije in {
samoupravni organi J

o
• • M M M M I M M N M a M M M M M H M M N M I

Ob rojstvu 
republike
Letos bo ipreteklo že 

28 let od tistega dogod
ka v NOV in ljudski re
voluciji naših narodov, 
ki pomeni izraziti mej
nik v zgodovini Jugosla
vije, tako v njenem no
tranjem državnem živ- 
ljedju, kakor v med
narodnih odnosih. To 
je. drugo zasedanje 
AVNOJ-a, ki je bilo 
29. novembra 1943. leta 
v osvobojenem, lepem 
bosanskem mestecu Jaj
cu. Ta dan je rojstni 
dan Socialistične federa
tivne republike Jugosla
vije, dan, ki je posebno 
v teh dneh, ko praznu
jemo in proslavljamo 
obletnico, prav gotovo 
prisoten v naših mislih.

Sredi vojne vihre in 
okupacije Evrope je na
stala nova državno in 
mednarodno pravna 
skupnost jugoslovanskih 
narodov na demokratič
nem federativnem prin
cipu zasnovana in zgraje
na nova Jugoslavija kot 
skupnost svobodnih in 
enakopravnih narodov.

Nova Jugoslavija se 
je rodila sredi največjih 
bojev proti okupatorju 
in domačim izdajalcem. 
Jugoslovanski narodi so 
svojo bodočnost zaupali 
le sebi in svojemu par
tizanskemu orožju, kaj
ti zavedali so se, da si 
svobodo 'lahko ohraniš 
le, če si jo sam pribo
riš. Niso čakali konca 
vojne, ampak so, zaupa
joč v svojo vojaško silo 
in ljudsko oblast, raz
glasili sredi vojne vihre 
29. novembra 1943 vse
mu svetu svojo odloči
tev — rojstvo nove dr
žave Socialistične fede
rativne republike Jugo
slavije.

Če se ozremo na pre
hojeno 28-letno pot no
ve Jugoslavije, ugotovi
mo, da je naš družbeni 
sistem doživel več spre
memb, v želji, da bi se 
upravljanje države ka
kor gospodarstva pre
neslo na vse ljudi v na
ši državi, da bi vsak re
snično občutil tisto svo
bodo in enakopravnost, 
ki je bila v naši revolu
ciji izvojevana. Vsi ve
mo, da ni vse urejeno 
tako kot bi mi želeli, 
vendar je vse to odvisno 
le od zrelosti in zaved
nosti vsakega posamez
nika in vseh članov na
še socialistične skupno
sti.

Ob prazničnem razpo
loženju se nehote spom
nimo tudi narodov, ki še 
danes, ko mi že vrsto 
let uživamo svobodo, še 
vedno žive v neenako-
Nadaljevanje na 7. str.
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Nova razporeditev 
oddelkov

V času prebiranja teh vesti, dosedanji oddelek šivalnice 514 
že dela v novih prostorih. Odslej ga bomo imenovali linija I. 
Prav te dni pa potekajo selitve še preostalih šivalnic v nove 
prostore. Kako potekajo te selitve, naj vas seznani naslednji 
zapis.

1. MONTIRANJE POMOŽNEGA TRAKU (odlagalnih polic), 
ob katerem se bo odvijal transport po klasičnem načinu 
(z raznašanjem partij od delovnega mesta do delovnega me
sta). Na njem se bo priučevala novosprejeta delovna sila, trak 
bo zaseden tudi z delovnimi mesti, ki jih zaradi specifičnosti 
plana ni bilo mogoče postaviti ob transporterje.

2. SELITEV ŠIVALNICE SEDANJEGA ODDELKA 512 V 
NOVE PROSTORE (linija II). Enako kot šivalnico 514, bomo 
tudi to preselili kompletno, t. j. transporter s stroji in delov
nimi mizami.

3. SELITEV TRANSPORTERJA ŠIVALNICE SEDANJEGA 
ODDELKA 511 V NOV PROSTOR (linija III). Ob tem se bo 
marsikdo vprašal, zakaj premestiti transporter tega oddelka 
v novo stavbo, ko pa je bilo slišati, da bo kompletna izdelo- 
valnica zgornjih delov 511 preseljena v prostore sedanje izdelo
valnice zgornjih delov 512. K taki odločitvi nas je navedla 
želja, da bomo imeli v novi šivalnici zgornjih delov na vseh 
treh linijah transporterje enega proizvajalca (v našem primeru 
ROG). Ker pa je transporter šivalnice 513 znamke USM, bo 
vnaprej istega uporabljal oddelek šivalnice 511 v obnovljenih 
prostorih bivše šivalnice 512.

4. SELITEV STROJEV IN DELOVNIH MIZ IZ ŠIVALNI
CE SEDANJEGA ODDELKA 513 ob transporter (linija III) v 
nov prostor. S tem je tudi ta oddelek v celoti zaključen.

5. SELITEV TRANSPORTERJA ŠIVALNICE SEDANJEGA 
ODDELKA 513, v prostore dosedanje šivalnice oddelka 512.

6. PRESELITEV STROJEV IN DELOVNIH MIZ IZ ŠIVAL
NICE SEDANJEGA ODDELKA 511, ob novo postavljen trans
porter v dosedanjem oddelku 512. S tem bo oddelek izdeloval
nice zgornjih delov 511 zopet popoln, vendar bo samo v dru
gem prostoru in šivalnica ob drugem transporterju.

7. PRESELITEV SEKALNIH STROJEV IN GRUPE TANJ
ŠANJA DOSEDANJEGA ODDELKA 513, na mesto, kjer je bila 
šivalnica oddelka 511. S tem smo oddelek 513 dokončno 
izpraznili in imamo možnost za dokončno ureditev. Tako bo 
potrebna prevleka tal z vinaz ploščicami, na mestu sedanje 
elektro delavnice bo urejen prostor za sekanje tekstila, na 
mestu sedanje delavnice obratnih mehanikov pa prostor za 
priročno skladišče za izdajo zgornjih materialov ter beljenje 
in pleskanje celotnega prostora.

Šele po tako izvršeni ureditvi prostora bo sledila preselitev 
sekalnice zgornjih delov in priprave za šivanje iz oddelka 511 
v preurejeno sekalnico zgornjih delov (sedanja izdelovalnica 
zgornjih delov 513).

Izpraznjeni oddelek izdelovalnice zgornjih delov 511, se bo 
zasedel s šivalnico 516, ki se nahaja v Tržiču v prostorih biv
šega Tria, na eni strani, na drugi strani pa z vulkanizacijo.

V preselitev vulkanizacije nas ne sili samo utesnjen in 
neustrezen prostor, temveč tudi dobava še preostalih stiskal
nic za gumarno, za katere pa v primeru, da se zavleče s pre
selitvijo vulkanizacije, sploh ni prostora za montažo.

S tem bi bil v glavnem zaključen celoten ciklus selitev 
posameznih oddelkov, razen selitev oddelkov v stavbi montaž
nih oddelkov, o katerih bomo pisali v eni izmed naslednjih 
številk.

Kakšen bo izgled nove izdelovalnice zgornjih delov pa vam 
prikazuje priložena skica levo. Jože Močnik

Iz leksikona samoupravi j alce v
Denar

V kapitalizmu je denar sredstvo, s katerim vse osta
le vrste blaga izražajo svojo vrednost in s pomočjo 
katerega se medsebojno menjujejo. Kot nujni proizvod 
menjave in prometa, je denar v kapitalizmu dosegel 
vrhunec svojega razvoja, ko je opravljal naslednje funk
cije: 1. kot merilo vrednosti; 2. kot prometno sredstvo; 
3. kot sredstvo kopičenja blaga; 4. kot plačilno sredstvo 
in 5. kot svetovni denar ali zlato.

V socializmu se denar različno razlaga. Po nekaterih 
mišljenjih ne dobi neke nove funkcije in ne izgublja 
stare. Dosledno po teh mišljenjih se v socializmu ne 
menjajo oblike in funkcije denarja, ampak se menja 
njegova družbena vsebina.

Spremenjena družbena vsebina denarja je v tem, da 
denar s svojimi funkcijami služi socialističnemu načinu 
proizvodnje. Denar ne služi več za eksploatacijo delav
skega razreda, ampak za zadovoljevanje osebnih in 
kolektivnih potreb socialistične družbe.



N o v a  delovna enota v T ržič u
Vsi vemo, da je lani skupščina občine Tržič uvedla v Runo 
prisilno upravo in izvedla postopek za pristino poravnavo. 
29. septembra je delovna skupnost »Runa« z referendumom 
izglasovala pripojitev k naši tovarni. V prostorih nekdanje 
usnjarne že teče poskusna proizvodnja skyversa, ki smo ga 
doslej uvažali. Zaprosili smo vodjo našega oddelka tovariša 
Franca Stanka, da nam na kratko kaj pove o novi proizvodnji.

Uredništvo: Tovariš Stan
ko, povejte nam, kakšne so 
bile priprave na začetno pro
izvodnjo?

Priprave so bile zelo skrbne 
in intenzivne. Na to delovno 
mesto sem prišel 18. julija in

sedaj, ko je poskusna proiz
vodnja stekla, se šele vidi ko
liko je bilo narejenega v ta
ko kratkem času. Preuredili 
smo prostore, uredili stroje, 
energetske naprave in ostalo 
opremo ter jih tako pripra
vili za novo proizvodnjo.

Uredništvo: Koliko prosto
rov imate, ki so neposredno

in posredno vezani na proiz
vodnjo skyversa?

V glavnem prostoru so stro
ji, ki so potrebni za predela
vo. Poleg tega prostora pa so 
že oddelki za pripravo barv, 
strojnega brušenja, nanosa

osnovne barve, skladišča su
rovin in izdelkov in skladi
šče za kemikalije dn rezervne 
dele.

Uredništvo: Povejte nam, 
kaj je to skyvers — kako ga 
proizvajate?

Skyvers nazivamo ovčje us
nje, ki ga uporabljamo za

razne podloge, v zadnjem ča
su predvsem za podloge pri 
izdelavi obutve. Z belgijsko 
firmo TMB smo se dogovori
li, da nam bo dobavljala ce
pljene ovčje kože. To je os
novna surovina, ves ostali po
stopek pa izvedemo pri nas. 
Za zdaj smo edini predelova
lec te vrste kož v Jugoslavi
ji-

Uredništvo: Kakšni so Vaši 
obeti glede proizvodnje sky
versa?

Začeli smo s 500 kubičnimi 
metri dnevno. V kratkem bo
mo proizvodnjo povečali na 
700 in s tem pokrivali doma
če potrebe. Naš cilj je oskr
bovati s skyversom tudi dru
ga podjetja, najprej tista, ki 
z njimi redno sodelujemo in 
zatem še ostala. Želimo ga 
proizvajati čimveč in s tem 
zmanjšati potrebo po uvozu 
in zmanjšanju deviznih izdat
kov naše panoge.

Uredništvo: Kdaj ste začeli 
s proizvodnjo?

Prvi poskus je bil narejen 
že julija. Redna poskusna 
proizvodnja pa teče od začet
ka novembra. Pri začetnih te
žavah sta nam bila v veliko 
pomoč belgijska strokovnja
ka, ki sta zaposlena pri firmi 
TMB. Žal smo imeli prav te
daj zastoje zaradi redukcije 
električnega toka in brizgal
nega stroja.

Vodji tega najmlajšega od
delka se zahvaljujemo za raz
govor, vsem zaposlenim v no
vi delovni enoti usnjarne pa 
želimo, da bi redna proizvod
nja kmalu usnešno stekla.

Mirko Kunšič

Nov obrat slikan pred začetkom poskusne proizvodnje

Nabava orodij za proizvodnjo podplatov
Že odkar obstoja pri nas gumama nabavljamo poleg surovin, 
ki so potrebne za izdelavo gume, tudi orodja za pečenje pro- 
filnih podplatov. Mnogo naših sodelavcev ne ve, kako izgle- 
dajo ta orodja in jih bom zato podrobneje opisal. To je 
železna plošča, ki je 300 do 600 mm dolga, 265 mm široka in 
od 30 do 60 mm debela, razdeljena pa je na dva dela: zgornji 
ali moški in spodnji ali ženski del. V oba dela je vgravirana 
oblika podplata v katerega se da surovec, kakor se imenuje 
zmes iz katere pečemo, pod pritiskom in visoko temperaturo, 
gumijaste podplate.

Zaenkrat so najbolj števil
ni in cenjeni italijanski pro
izvajalci teh orodij, ki imajo 
svoje delavnice večinoma v 
mestu Vigevanu, ki je 30 km 
oddaljeno od Milana. Tudi 
naša orodja so narejena v 
Vigevanu pri firmah Mirabel
li, Baldin, Babai in Apago, le 
firma Žago je v Padovi. Naj
več orodij naročamo pri 
Mirabelliju, ki smo ga spo
znali preko špediterja Comex 
iz Gorice. V tej delavnici, ki 
je last gospodov Mirabellija 
in Merla, je zaposlenih 14 de
lavcev. Ob vsakokratnem na
ročilu nas lastnika osebno 
obiščeta.

Vedno večja potreba po 
orodjih in vedno krajši roki 
dobave so nas prisilili, da smo 
si poiskali še nekaj proizva
jalcev, če smo hoteli, da bo 
proizvodnja v redu potekala. 
Zato smo poleg Mirabellija

navezali stike še s štirimi 
proizvajalci, ki so bili že prej 
znani našemu tržišču. Ven
dar pa je še vedno Mirabelli 
tisti, ki je naš prvi in naj
kvalitetnejši proizvajalec. Ve
lika prednost pri tej firmi 
je v tem, da je pri njej za
poslen naš rojak Dobran, ki 
je poleg lastnikov tehnično 
naibolj podkovan.

Način naročanja orodij je 
bolj zapleten in zahteven, 
kot pri ostalih materialih. 
Ob vsakokratnem naročanju 
serije orodij, povabimo v na
šo tovarno proizvajalca in 
mu izročimo šablone, vzorce 
in načrt, ter ga podrobno 
seznanimo z našimi zahte
vami. V mislih imam ele
mente. ki so v načrtu težko 
razumljivi. Večkrat samo iz
razimo naše želie, način iz
delave pa prepustimo proiz
vajalcu. Proizvajalec nam v

roku enega tedna pripravi 
vzorčno orodje, ki ga potem 
mi pregledamo in preizku
simo. Šele po potrditvi vzor
ca lahko začne proizvajalec 
z izdelavo cele serije.

To je običajen postopek, 
mnogokrat pa se zgodi, da 
po želji kupca obutve spre
minjamo obliko podplata 
med proizvodnjo, kar pa se
veda bistveno vpliva na rok 
dobave, včasih pa tudi na 
ceno.

Kot sem že omenil, so Ita
lijani naibolj cenjeni kot 
proizvajalci, saj so zelo na
tančni pri delu in tudi ne 
predragi in zato imajo kupce 
po vsem svetu. Naša tovarna 
je dobila nonudbe za izde
lavo orodii iz Avstrije in 
Nemfiie. toda niihove cene 
in eksneditivnost močno za
ostajajo za Italijani.

N ik o  H la d n ik

B it i  p r i žen in ih  sta rš ih  
p o m e n i b it i  zn ova  o tro k .

P o v ej sk r iv n o s ti v e tru , k i 
p ih a  m im o  teb e , n ik a r  p a  jih  
n e  p o v ej sv o j i žen i.

0PZAVUWE UU

MESEC
OPRAVUEHF UBE

1970 1971

WJUAR 64 4 6 9

TE&ÜUAR 69 Z i k

MAZEC 96 212
APZJL 78 200
HA? 91 166

J U H /J 136 233
JUL!] 105 156

AVGUST 161 19o

SEPTEMBER 152 245
OHTOßER 207 2)4

pm rnvA  m r u m  m m  uit ha m u m u m
V PRVIH DESETIH MESECIH 1970 IH 1971 LETA

Dve leti 
računalnika

Obletnice so ponavadi prilika, da s e  napravijo bilance'uspehov 
in neuspehov, zato je prav, da to storimo tudi ob drugi oblet
nici obstoja najmlajšega in najmanjšega sektorja podjetja 
oziroma ob drugi obletnici instalacije našega računalnika.

Pa se najprej nekoliko po
mudimo pri neuspehih! Pri 
tem naj bralec ne sprejme 
mojih misli kot opravičilo, 
ampak bolj kot pojasnilo ozi
roma gledanje na problem z 
mojega stališča. Čeprav o 
kakšnem neposrednem ne
uspehu ne bi mogel govoriti, 
včasih le občutimo določeno 
nezadovoljstvo z našim de
lom; predvsem gredo očitki 
na račun hitrosti pri prevze
manju področij v obdelavo. 
Vedeti pa moramo, da smo 
pred dvemi leti zaorali ledi
no na področju strojne obde
lave podatkov in da je raču
nalnik kljub svojim fantasti
čnim možnostim in sposobno
stim stroj-avtomat, ki pa ne 
začne bruhati množice pravil
nih podatkov že ob samem 
priklopu na električno omrež
je, ampak šele po dolgotraj
nem in trudapolnem delu 
vseh, ki mu strežejo, kakor 
tudi le ob visoki stopnji di
scipline in organizacije pod
jetja kot celote. Po drugi 
strani pa se moramo zaveda
ti tudi deistva, da je inve
sticija v računalnik vsekakor 
dolgoročna naložba in da se 
po ocenah strokovnjakov nor
malna doba uvajanja giblje 
med dvemi in tremi leti.

Naša prva naloga je po
dročje prodaje, torej delo s 
poslovalnicami. To pa je vse
kakor zelo obširno, zaplete
no in kompleksno področje 
dela, naloga, pri kateri so si 
opekli prste že mnogi drugi 
centri, ki razpolagajo z veli

ko močnejšimi računalniki. 
Zato ni čudno, da v sami to
varni ni toliko občutiti naše 
prisotnosti, ker pač pretežno 
delamo za poslovanice.

Lahko pa trdim, da so prvi 
rezultati že tu. Prva in naj
težja faza obračuna posloval
nic je že za nami. Z novolet
no inventuro bo namreč spre
jeta pod obračun z računal
nikom še zadnja skupina po
slovalnic in tako se bomo v 
letu 1972 lahko lotili tudi dru
ge, lažje faze, to je uporabe 
zbranih in prečiščenih podat
kov. Prav tako nam s tega 
področja pravkar teče poiz
kusno obračunavanje promet
nega davka po poslovalnicah.

Seveda pa ob tem uvaja
nju novih del tečejo tudi vsa 
dela s področja, ki smo jih 
že prevzeli v obdelavo! Obra
čun skladišča končnih izdel
kov z dnevnim zajemom pro
izvodnje in obračunom pro
izvodnje montaž po planskih 
stroških, fakturiranje konč
nih izdelkov domači mreži in 
odjemalcem, refakturiranje 
in odbitki.

Po drugi strani pa priprav
ljamo kompletno področje 
materialnega poslovanja in z 
novoletnimi inventurami bo
mo že začeli voditi stanje za
log v dveh skladiščih. Sicer 
pa nam izkoriščanje računal
nika še najbolje prikazujejo 
podatki o opravljenih stroj
nih urah na računalniku in 
primerjava z istim razdob
jem lanskega leta.

E D I B E D IN A

V novoletni številki boste brali:

Obiskali smo poslovalnico v Banji Luki 
Razgovor z direktorji sektorjev 
Novoletna anketa



P o zd ra vlje n , zd ra vn ik
V oktobru se je poslovil od nas, od naše delovne skupnosti, 
dr. Tone Martinčič — doslej zdravnik naše obratne ambulante. 
Ob tej priliki se vsaj bežno spomnimo na njegovo dejavnost, 
na prispevek k boljšemu počutju slehernega člana naše de
lovne skupnosti, kajti v vseh devetih letih njegovega huma
nega dela v podjetju PEKO smo se skoraj vsi srečali z njim. 
Pri njem smo iskali pomoč takrat, ko smo je bili najbolj 
potrebni, takrat, ko nas je zapustilo tisto, kar je največje 
človeško bogastvo — zdravje.

Prepričan sem, da v imenu 
vseh članov delovne skupno
sti lahko trdim, da pri iska
nju zdravniške pomoči ni 
nihče odšel od njega razoča
ran, pač pa ravno nasprotno 
— odhajali smo potolaženi, z 
upanjem na skorajšnje iz
boljšanje našega zdravstvene
ga stanja in hkrati z želio, 
da se ob iskanju zdravniške 
pomoči ponovno srečamo z 
njim.

V letu 1962 je bila ustanov
ljena obratna ambulanta 
PEKO z namenom, da se 
zdravstveno varstvo čim bolj 
približa delavcu. Za ustano
vitev obratne ambulante ima 
prav dr. Tone Martinčič ne
precenljive zasluge; ne samo 
za njenoi ustanovitev, ampak 
tudi za njen nadaljni razvoj, 
saj je  bil ves čas od ustano
vitve zdravnik in vodja. V 
vseh teh letih je opravljal 
za naše podjetje, za našo de
lovno skupnost kurativno in 
preventivno delo.

Do konca leta 1970 je naša 
ambulanta delovala kot po
možna zdravstvena enota 
zdravstvenega doma Tržič 
oziroma zdravstvenega doma 
Kranj. S 1. 1. 1971 pa je bil 
dan na osnovi pogodbe med 
zdravstvenim domom Kranj 
in našim podjetjem naši am
bulanti status samostojne 
obratne ambulante (zdrav
stvene enote) v okviru Zdrav
stvenega doma Kranj. Tudi 
pri pridobitvi tega statusa 
sodelovanje in prizadevnost

dr. Toneta Martinčiča nista 
bila izvzeta.

Poleg svojega rednega, do
kaj napornega dela, pa se je 
dr. Tone Martinčič v zadnjem 
času resno posvetil svojemu 
strokovnemu izpopolnjevanju 
ki ga prav sedaj zaključuje 
z zaključnimi izpiti za spe
cialista splošne medicine.

Ob koncu preteklega mese
ca smo se v imenu delovne 
skupnosti poslovili od dr. 
Martinčiča predstavniki sa
moupravnih organov in 
družbenopolitičnih organiza
cij ter uprave podjetja. Slovo 
je bilo skromno, kot je bil 
skromen po svojem huma
nem značaju tudi on sam ves 
čas dela in življenja med 
nami.

Za vse delo, ki ga je opra
vil za našo delovno skupnost, 
se iskreno zahvaljujemo. Že

limo mu, da bo njegovo delo 
na področju zdravstva še 
uspešnejše in plodnejše kot 
doslej.

Vzporedno z odhodom dr. 
Martinčiča pa je prav, da na 
kratko obvestimo delovno 
skupnost o nadaljnjem delu 
naše obratne ambulante. Vod
stvo obratne ambulante je s 
1. 11. 1971 prevzel dr. Oto Ki- 
kel, ki bo zaenkrat ordiniral 
v obratni ambulanti vsak 
dan, razen sobote, po dve 
uri. Z začetkom prihodnjega 
leta pa se bo obratna ambu
lanta preselila v nove pro
store, ki bodo primerno ure
jeni za popolnejše ambulant
no delo. S tako ureditvijo pa 
bodo tudi dani pogoji, da bo 
naša obratna ambulanta de
jansko postala samostojna 
zdravstvena enota, v kateri 
bo tudi zdravnik zaposlen s 
polnim delovnim časom za 
opravljanje preventivne in 
kurativne dejavnosti.

Dr. Otu Kiklu izrekamo do
brodošlico z željo, da bi pri 
delu čimbolj uspešno reševal 
vse probleme zdravstvenega 
varstva v podjetju.

Marjan Markič

Naš novi zdravnik dr. Oto Kikelj

Preprosto dejstvo
Življenjski stroški bodo le

tos narasli za 17 ali 18 od
stotkov. Poprečno zvišanje 
letošnjih zaslužkov za 22 od
stotkov (nominalno) se je 
ravno zaradi tako visokega 
skoka cen zreduciralo na de
jansko zvišanje za komaj 6 
do 7 odstotkov. Poprečna pla
ča je še nekoliko manjša od 
1500 dinarjev (večja od po
prečja je samo v Sloveniji 
in na Hrvatskem), zato bodo 
poprečno bolj zaostajali v 
standardu tisti, ki zaslužijo 
manj od poprečja. Tako pri
demo do tistega vprašanja, 
ki zdaj precej skrbi našo 
družbo — poglabljanja social
nih razlik. Inflacija le še po
maga, da se ta prepad veča.

Kdo tedaj polni velike bla
govnice in od kod podatek, 
da je promet blaga v trgovi
ni letos za tretjino večji v

primerjavi z lanskim letom? 
Odgovor je treba poiskati ne 
samo pri tistih občanih, ki

imajo globoke žepe, ampak 
tudi v znanem in preprostem 
gospodarskem dejstvu: kadar 
manj velja, ga skušajo vsi 
čimprej spremeniti v blago.

Povzeto po: 
Politiki in Delu

Tako izgleda druga etaža novih prostorov

Vuikanizacija gume

Preizkušanje
gume

Preizkušanje gume sodi v vsakodnevno delo labora
torija.

Vsak dan pobiramo vzorce vseh surovih zmesi, ki so 
bile zmešane na dvovaljčnikih v gumami. Ta surovec 
v laboratoriju zvaljamo na malem dvovaljčniku na 
primerno debelino. Iz surovca nasekamo vzorce preme
ra približno 6,5 cm. Ti vzorci se nato vulkanizirajo v 
mali hidravlični stiskalnici pri približno enakih pogojih 
kot so na velikih stiskalnicah v gumami; to je pri tem
peraturi 150—160° C od 7—11 minut. Pritisk bi moral 
znašati 200 atmosfer, vendar ga z ročno stiskalnico ni 
mogoče doseči, kar pa bistveno ne vpliva na kvaliteto 
vulkanizata.

Iz zvulkaniziranih vzorcev že lahko predvidevamo 
defekte, ki bi se pojavili v proizvodnji. Defekt se lahko 
pojavi zaradi vlažnih surovin, slabega mešanja (neena
komerna porazdelitev) ali nepravilnega razmerja za- 
tehtanih surovin.

Iz ohlajenih zvulkaniziranih vzorcev izrežemo kolo
barje zunanjega premera 5,7 cm in notranjega 4,5 cm. 
Še prej zmerimo debelino in trdoto vzorcev. Na ročni 
stiskalnici namreč ni mogoče doseči enakih pritiskov 
in zato tudi vzorci niso enako debeli. Meritve na dina- 
mometru pa so odvisne od debeline kolobarja, zato je 
potrebno pri računanju rezultatov upoštevati debelino 
vsakega posameznega vzorca.

Vzorce vpnemo na dinamometer in raztrgamo. Silo, 
ki je potrebna za pretrganje kolobarja in % raztezka, 
odčitamo na skali dinamometra. Rezultati meritev so 
standardizirani za posamezne vrste zmesi. Primerjava 
rezultatov nam pokaže stopnjo kvalitete gume.

Rezultati meritev trdote, raztržnosti in raztezka se 
vpišejo v preizkusni list, ki ga oddamo v gumarno, da 
lahko spremljajo kvaliteto opravljenega dela pri sestavi 
in mešanju zmesi.

Za pripravo nove zmesi se sestavi 1 kg zmesi in zme
ša na malem dvovaljčniku v laboratoriju.

Po izvršeni vulkanizaciji izmerimo poleg trdote, raz
tržnosti in raztezka še specifično težo in obrabo nove 
zmesi. Pri formiranju nove ali pri spreminjanju že 
obstoječih zmesi skušamo doseči čim manjšo specifično 
težo (lahki podplati) in najvišjo dovoljeno obrabo.

Vzporedno z razvojem zmesi za nov artikel kontroli
ramo v sodelovanju s podplatnim modelirjem vzorčne 
kokile glede na šablone. S šablonami se kontrolirajo 
tudi podplati, ki so zvulkanizirani na vzorčnih kokilih. 
Na ta način se ugotovi % krčenja podplatov.

Občasno izdelujemo drobne predmete iz gume kot 
npr. odbijače za sekalne nože, transportne blazinice in 
razne vložke za potrebe našega podjetja, kot tudi za 
zunanje naročnike.

V laboratoriju imamo tudi en par Lorenzini stiskal
nic za vulkanizirano obutev, na katerih skupaj z moj
strom oddelka za vulkanizirano obutev preizkušamo 
gumo, cepljenec in zgornje dele novih artiklov, preden 
gredo v redno proizvodnjo.

Dnevno redno pregledamo najmanj 80 vzorcev, vča
sih tudi do 120, odvisno od proizvodnje v gumami.

Janko Gros



Hvala lepa, tovariš 
Janez Meglič

Tokrat smo za razgovor zaprosili dolgoletnega člana naše 
delovne skupnosti Janeza Megliča. Letos je že 41 let kar je 
zaposlen v tovarni. Spominja se še ustanovitelja tovarne 
Petra Kozine, saj je prav pri njem začel delati. Janez Meglič 
— organizator dela na domu —■ me je sprejel z nekoliko 
trpkim nasmehom na ustnicah, okrog katerih so se zarezale 
gube. Ob razgovoru se je razvnemal, pero je komaj sledilo 
vsemu kar je povedal. Njegove živo sijoče oči so potrjevale 
to, kar je govoril.

Povejte nam nekaj o svoji 
mladosti!

»Zgodaj sem spoznal, da se 
rok ne da križem držati. 
Treba je bilo zagrabiti za 
delo. Rodil sem se 19. maja 
1915 v Kovorju. Doma sem 
bil najmlajši od treh sester 
in treh bratov. Oče Miha je 
bil samostojni čevljar. Dela 
je bilo včasih bolj malo, ži
veti je bilo tudi treba in tako 
smo si poiskali delo. Sam 
sem brez očetovega dovolje
nja vprašal v tovarni Petra 
Kozine, če lahko pridem de
lat. Želja se mi je uresničila 
in kakor vidite sem še danes 
tukaj. Začel sem trinajstega 
septembra 1929. leta kot te
kač. Takrat in še dolgo po
tem nisi dobil takoj dela kot 
bi sam hotel. Treba je bilo 
postopoma napredovati.«

Se kaj spominjate ustano
vitelja tovarne?

»Kako se ga ne bi? Naj
bolj se ga spominjam po 
tem, da je pobral v oddelku 
ali na dvorišču tudi žebelj, 
ki je ležal na tleh. Do delav
cev je imel veliko razumeva
nja. Vsakega, ki ga je kaj 
vprašal, je poslušal. Bil je 
tudi zelo natančen. Žal se je 
moral začeti kmalu umikati 
in 1933. leta je umrl. Prišli 
so novi direktorji, tako da se 
jih v teh 41 letih kar veliko 
spomnim. Prostore (pisarne) 
so imeli v stari stavbi v pr
vem nadstroniu. Proizvodni 
oddelki so bib' raznoreieni: 
snažilnica — finis je bil v se
danjem oddelku šivalnice 
511, centralna čvekanja je 
bila v d n i ™  nadstroniu, 
oddelek soodvear pa v tret
jem nadstroniu. V prostorih 
sedaniega finančnega sektor
ja so .stanovali uslužbenci 
in mojstri.«

Nam lahko poveste, kako 
ste delali v tovarni in kje?

»Kot sem že rekel, sem za
čel kot tekač. Moja prva 
plača je bila 70 dinarjev, 
doma sem pa moral plačati 
hrano 100 dinarjev. Trideset 
sem jih zaslužil doma pri 
očetu. Za kakšen težko pri
hranjen dinar sem si kupil 
ponošene kose obleke od 
drugih.

Po nekaj mesecih v tovar
ni sem že dobil drugo delo. 
Bil sem zelo radoveden, po
slušal in gledal sem starejše 
in se učil. Treba je bilo po
skusiti, starejši čevljarji so 
bili na svoje znanje zelo lju
bosumni, zato smo ga »krad
li« samo z očmi. Ko pa so 
šli čevljarji za nekaj minut 
iz oddelka, sem se nekoč 
skorajžil in večkrat poskusil,

kako se izkopituje, rezka, 
obvezuje in vsa ostala dela, 
ki jih mora znati dober čev
ljar. Počasi so opazili moje 
zanimanje in dobil sem dru
go delo. In tako sem delal v 
tovarni vse do leta 1937, ko 
so me poklicali služit voja
ški rok v Kruševac v kemij
sko zaščitni oddelek.«

Kaj pa ste kot fant nred 
služeniem vojske delali v 
popoldnevih?

»Prostega časa kot ga ima
jo mladi danes takrat nismo 
imeli. Delo v tovarni, delo 
doma. Prosti čas pa, kar ga 
je ostalo sem preživel v telo
vadnici. Bil sem pri Sokolih, 
učil nas je Markelj iz Tržiča. 
Že kot zelo mlad sem imel 
posluh za glasbo in petje. 
Žal se nisem mógel s tem 
ukvariati poklicno. G'asba 
je ostala moj konjiček vse 
do danes. Igral sem tambu
rico in kitaro in bil 14 let 
v pevskem bralnem društvu.«

Kaj pa ko ste se vrnili 
domov iz Kraševca?

»Bila je gospodarska kriza 
in dela ni bilo mogoče do
biti. Ker mi tedanji tehnični 
vodja Rant ni dal dela, sem 
šel za tri mesece delat k 
Markelju v Tržič, ki je imel 
doma čevljarstvo. Tam sem 
si tudi pokvaril desno roko. 
Po končanem bolovanju sem 
prišel na/ai v PEKO in de
lal v čistilnici do leta 1944. 
Nato sem odšel v partizane 
na Primorsko in prišel je
seni 1946 domov. Takoj je 
bilo treba poprijeti za delo. 
Ljudi je primanjkovalo, de
lali smo tudi po cele dneve, 
nadure so se grmadile.«

Se snominiate kakšnega 
posebnega dogodka kmalu 
Ito vojni?

»Če mislite, da je zanimiv 
je tole: 1954 sem na svoj 
roistni dan postal mojster 
oddelka in tretji predsednik 
delavskega sveta. Nato sem 
delal vrsto del v družbeno 
političnih organizacijah. Bili 
smo precej večji entuziasti 
kot danes. Poleg tega pa je 
bila v nas tudi Nkra nekda
njih Sokolov. Bili smo po
nosni, nismo klonili pred 
vsako oviro. Borili smo se, 
dokler se je pač dalo.«

Janez si je medtem popra
vil delovno haljo in me po
gledal izpod košatih pšenič
nih obrvi, kar ie bil znak, 
da lahko nadaljujeva razgo
vor.

Kdaj ste postali organiza
tor dela na domu?

»Naj nadaljujem. Moja pot 
me je vodila nato do moj
stra v goodyear, nadmojstra 
v šivalnici, podplatni in lep
ljeni izdelavi in od tam po 
ovinku do organizatorja dela 
na domu.«

Kot vemo, ste bili prvi s 
tem nazivom delovnega me
sta. Kaj ste morali vse nare
diti, da je delo tako organi
zirano kot danes?

»Ne boste verjeli, vendar 
delo ni tako lepo kot je na
ziv. Vsak začetek je težak, 
tudi ta je bil. Bilo je treba 
organizirati mrežo zunanjih 
delavcev, ki bi delali usluge 
tovarni, saj ie bilo pomanj
kanje zgornjih delov vedno 
ozko grlo v proizvodnji. Tre
ba ie bilo organizirati vso 
administracijo in urediti vse 
potrebno za uspešno sodelo
vanje z »zunanjimi«, ki jih 
imamo evidentiranih že čez 
700. Skratka, delo organiza
torja ni tako lahko, kot bi 
si kdo mislil.«

Imate družino? Zanima 
nas tudi, kako preživljate 
svoj prosti čas doma?

»Poročil sem se leta 1940 
v Tržiču. Z ženo Jožico ima
va tri otroke, dva sina in 
hčerko. Najstarejši Janez 
ima 30 let, dela pa kot čev
ljarski tehnik v Nemčiji — 
nekaj časa je delal tudi pri 
das v PEKU. Srednji — Mir

ko jih ima 28, najmlajša 
Vanja pa je dijakinja četr
tega letnika pedagoške šole 
v Ljubljani. Doma mi ni ni
koli dolgčas. Tu pa tam kaj 
postorim okrog hiše, najraj
ši pa jo mahnem v majhno 
veekend hišico, ki jo imamo 
takoj za stanovanjsko hišo. 
Rad se tudi pomudim na 
vrtu, z ženo pridno paziva, 
da so rože dovolj zalite, 
ognojene in pravilno obre
zane«, je dejal Janez in se 
zasmejal, tako da se je ja
mica v bradi še poglobila.

Naj omenim še to, da Ja
nez Meglič vodi že vrsto let 
blagajno vzajemne pomoči v 
tovarni.

Letošnja krvodajalska ak
cija, ki je bila v dneh 29. in 
30. oktobra 1971, je za nami. 
Po predvidenem programu 
občinskega odbora RK bi 
morali zbrati v našem pod
jetju 202 krvodajalca z ozi
rom na število zaposlenih. 
Prvotno se je prijavil 201 
član delovne skupnosti, ven
dar se je odvzemu krvi od
zvalo le 157 krvodajalcev. 
Vsem, ki so se odzvali od
vzemu krvi — iskrena hvala.

Ob tej priliki poudarjamo, 
da krvodajalska akcija ni 
pomembna samo za pridobi
vanje krvi za potrebe zdrav
stva, pač pa je s tem deja
njem tesno povezana tudi 
krepitev solidarnostne zave
sti, ki v našem družbenem 
življenju ne bi smela zamreti, 
čeprav jo tržna zakonitost

Alojz žagar — kri je dal 
20-krat

družbenega razvoja včasih že 
postavlja nekoliko v ozadje. 
Upoštevajoč to dejstvo, upa
mo, da se število krvodajal
cev v našem podjetju ne bo 
manjšalo, ampak bo v bo
doče še večje število članov 
naše delovne skupnosti po
kazalo pripravljenost na to 
humano dejanje.

Po podatkih, povzetih iz 
evidence o krvodajalcih, ki 
se vodi v obratni ambulanti, 
je razvidno, da je bilo v zad- 
niih šestih letih izmed čla
nov naše delovne skupnosti 
sledeče število krvodajalcev: 

— v letu 1966 — 105 krvo
dajalcev, v letu 1967 — 106 
krvodajalcev, v letu 1968 —

Ko sem se poslavljal od 
Janeza Megliča, mi je bilo 
kar hudo, da imam za razgo
vore v »Čevljarju« določen 
prostor. Od njega bi lahko 
izvedel toliko zanimivega, da 
bi lahko napisal knjigo, saj 
se spominov kar tre. Med 
njimi so veseli in žalostni, 
takšni, kakšno je pač življe
nje, včasih veselo, včasih pa 
žalostno.

Vam Janez Meglič, ki v 
teh dolgih letih nikoli niste 
zamudili službe, dovolite, da 
se z željami za dobro počut
je in srečno jesen življenja 
pridružimo tudi ml v ured
ništvu.

88 krvodajalcev, v letu 1969 
— 111 krvodajalcev, v letu 
1970 — 165 krvodajalcev, v 
letu 1971 — 157 krvodajal
cev.

Angela Jenkole je dala kri 
18-krat

Pripominjamo, da v nave
denih podatkih niso zajeti 
tisti krvodajalci, ki jih je za
vod za transfuzijo krvi po
vabil na odvzem med letom 
(izven krvodajalske akcije) z 
ozirom na potrebo posamez
nih krvnih skupin.

Izvršni odbor osnovne sin
dikalne organizacije je na 
svoji seji dne 5. 11. 1971 skle
nil, da se tudi za letošnje 
krvodajalce organizira izlet, 
ki bo prihodnjo pomlad. O 
izletu samem bodo vsi krvo
dajalci pravočasno obveščeni.

Adolf Kokalj je dal kri 17-krat

Vsem, ki so darovali kri, 
še enkrat — iskrena hvala!

Markič Marjan

Naš sogovornik Janez Meglič je bil med dragim že trikrat 
odlikovan z medaljo dela — je tudi 15-kratni udarnik

Zahvala
krvodajalcem



robuMladi še na
V Ljubljani je bil posvet predstavnikov komisij za družbeno 
ekonomske odnose pri občinskih komitejih ZMS in predsed
nikov mladinskih aktivov iz delovnih organizacij, ki so sode
lovali v »Akciji 75«.
Posveta sta se udeležila tudi predsednik in podpredsednik 
mladinske organizacije. Posvet je bil za vse mlade zelo po
memben. Ocena rezultatov »Akcije 75« je pozitivna, saj je 
bilo vanjo vključenih 80 aktivov, ki sedaj delajo v delovnih 
organizacijah boljše kot prej.

Vodja komisije za družbe
no ekonomske odnose pri 
republiški konferenci ZMS 
Zlatko Pavčnik je med dru
gim povedal: »V vsa dogaja
nja v našem gospodarstvu se 
moramo mladi močneje 
vključiti kot doslej. Zato so 
izkušnje minule akcije 75 še 
kako dragocena podlaga za 
nadaljnje delo, spodbujanje 
in ustanavljanje mladinskih 
aktivov po delovnih organi
zacijah.« V razpravi na temo 
o nadaljevanju Akcije 75 so 
mladi iz številnih občinskih 
organizacij in podjetij pod
prli predlog vodje komisije 
za družbeno ekonomske od
nose. Kljub delavnosti neka
terih aktivov se bo treba še 
pošteno zagristi v delo, da 
bo mladinsko udejstvovanje 
dobilo pravo veljavo tudi v 
delovnih organizacijah. Na
vzoči so menili, da je o sa
moupravljanju v posameznih 
podjetjih sicer precej zapi
sanega, žal pa je dejansko 
mlad delavec še vedno preveč 
na robu skupnega upravlja
nja in odločanja. Pri nada
ljevanju akcije bodo morali 
•največji del bremena vzeti 
na svoje rame tisti mladin
ci, ki so na seminarjih dobili 
podroben vpogled v delo mla
dinske organizacije v pod
jetju.

Na posvetu so sprejeli tudi 
program za delo v nasled
njem mandatnem obdobju, 
ki ga bodo pomagale uresni
čevati občinske organizacije 
ZMS in njihove komisije.

Po vsem tem se upravičeno 
sprašujemo mi mladi v naši 
tovarni, kako se bomo spo

razumevali in uresničevali 
naloge, ki nas čakajo. Kako 
naj se povežemo z občinsko 
organizacijo ZMS, če je ne
delavna in brez izkušenj in 
sodelovanja v »Akciji 75»?

Mladi se bomo v tovarni 
trudili, seveda s pomočjo 
vseh kot ponavljamo in pi
šemo, da bo delo mladih šlo 
vštric z razvojem samouprav
ljanja v naši delovni organi
zaciji. Le tako bomo mladi 
poskušali uveljavljati svoj 
glas, tako da bomo sodelova
li v reševanju vsakodnevnih 
nalog. Zato bomo morali pri
sluhniti interesom kolektiva, 
ter delati v skladu z njimi. 
Posamezne nepravilnosti, ki 
so prisotne v delovnih orga
nizacijah bomo obravnavali 
skupaj z družbeno politični
mi organizacijami. Mladi smo 
prepričani, da lahko le dobro 
obveščen kolektiv zares sa
moupravno odloča, kar pa je 
za nas najbolj pomembno.

MK

MLADINSKE
ODDAJE

Zadnjič smo vam obljubili 
presenečenje. Nekateri ne- 
mladinci so mislili, da smo 
že vnaprej napovedali poraz 
na oddaji mladinskih aktivov 
Gorenjske v Kropi.

Res je, da smo bili v tek
movanju zadnji. Priznamo, 
imeli smo tudi nekaj »kvi- 
zovske« smole, če jo lahko 
tako imenujemo. Skratka ni 
nam šlo tako, kot bi moralo 
in osvojili smo pet točk z 
ekipo v postavi (Slapar M.,

Perko L., Kunšič M.). Prvo 
mesto je zasedla ekipa Že
lezarne Jesenice, drugi so bili 
predstavniki iz Krope, tretji 
mladinci BPT, četrti so bili 
mladi iz tovarne Verig iz 
Lesc, in kot že napisano 
zadnji smo bili mi.

Z večjo zavzetostjo in skrb
no pripravo bomo to lahko 
še kako popravili. Čakajo 
nas še tri oddaje. Prva je 
na vrsti na Jesenicah. To
krat kviz odpade, možnost 
nastopa imajo samo pevci, 
recitatorji in ansambli. Kako 
bomo zastopali našo tovarno 
na Jesenicah, pa vas bomo 
seznanili v prihodnji številki 
»Čevljarja«.

Presenečenje, če ga lahko 
tako imenuiemo je to, da bo 
finalna oddaja v Tržiču. To 
pa seveda še ni vse. Urednik 
mladinskih oddaj pri RTV 
Ivo štrakel nam je obljubil, 
da bo zadnja oddaja posneta 
za ljubljansko televizijo. Vse
kakor bo to velik dogodek 
za vse nastopaioče, kakor 
tudi za naš mladinski aktiv. 
Zato vabimo interesente, re
citatorje, pevce in ansamble, 
da nam sporoče, če želijo 
nastopati za naš aktiv.

M. K.

MI IN VI
Mladi plačujemo članarino 

prostovoljno vsak mesec po 
pet novih dinarjev. In kaj 
imamo od tega, so se začeli 
spraševati mladi po posamez
nih oddelkih. Kaj pa hočete 
dragi mladinci, ki ste končno 
privzdignili svoj glas? Povej
te, pišite, lahko tudi telefo
nirate na interno 40. Vsem 
vašim željam bomo poskušali 
ustreči. Lahko ste samo pre
pričani, da je članarina na 
varnem, nihče ne bo nič vzel. 
Zato kar korajžno povejte 
kal predlagate, mi vas po
slušamo. In to zares.

Predsednik ZMS Slovenije Živko Pregelj v razgovoru z našim 
predsednikom

Priznanje aktivu
Na posvetu predsednikov komisij za družbeno-eko- 

nomske odnose pri občinskih komitejih ZMS in pred
sednikov aktivov ZMS iz delovnih organizacij, ki so 
sodelovali v Akciji 75, je dobil priznanje tudi naš mla
dinski aktiv, ki ga je na seminarjih zastopal predsednik 
Jože Klofutar. Priznanja sta podelila Živko Pregelj in 
Dagmar Šuster.

Predsedniku oziroma mladinski organizaciji, česti
tamo in želimo, da bi bila še naprej tako aktivna kot 
doslej.

Letošnje cepljenje proti gripi je bilo z mrtvim cepivom

Mogoče boste dejale: »Saj je še dovolj 
časa za premislek in kombinacijo obleke 
za novoletne praznike.« Pa ni tako; mesec 
bo hitro naokrog, šivilje bodo imele polne 
roke dela, vse ženske niso navdušene za 
konfekcijo in zadrega bo kaj hitro tu. 
Zato se že sedaj raje odločite kakšno ob
leko in dodatke boste imele za ta večer.

V letošnjih modnih revijah je obilo iz
bire modelov za svečane priložnosti. Tudi 
pri nas se vse bolj pogosto pojavljajo dol
ge večerne obleke, čeprav mislim, da na
kup take obleke ni vedno najprimernejši. 
Predvsem morate upoštevati, da boste v 
taki obleki v vsaki večji družbi hitro opaz
ne in težko verjamem, da bi prihodnjič šle 
v isto družbo v prav tej obleki. Zato mi
slim, da je najenostavnejša rešitev lepa 
temnejša obleka ali trenutno moderna 
svetleča obleka elegantnega in enostavnega 
kroja. Taka obleka bo primerna za vsako 
svečanejšo priložnost, kamor pa z dolgo 
večerno obleko vedno ne boste mogle iti. 
Obleko lahko popestrite z ustreznimi in 
domiselnimi dodatki. Predvsem je važno, 
da je blago kvalitetno in da ne boste preti

ravale z ekstravagantnim krojem. Verjet
no se boste mnogo bolje počutile v eno
stavni obleki z okroglim ali V izrezom, 
chanel dolžine, princes kroja iz svile ali 
svilenega jerseya ter podobnega materiala, 
posebno če niste najbolj vitke. Obleko 
temnejše ali svetlejše barve lahko dopol
nite z brezrokavnikom, ki bo pri temnejši 
obleki svetel in obratno.

Seveda morate paziti, da bo barvna 
kombinacija ustrezna in prijetna.

Ce ste navdušene nad kombinacijo kri
la in bluze, boste lahko tudi tukaj našle 
primemo rešitev z enobarvnim krilom in 
pisano svetlečo bluzo. Primeren pa je tudi 
lep in eleganten kostim, kroj pa mora biti 
primeren za svečane priložnosti. Paziti 
morate na dolžino jopice, na ovratnik in 
na kroj krila.

Mislim, da se boste tako pravočasno 
pripravile za svečan novoletni večer, kajti 
drugače boste pred prazniki v gneči pre
hitro kupile in vam bo takega nepremišlje
nega nakupa kasneje žal.

Vida Rozman

Za vas



Mesec boja proti 
alkoholizmu

Slovenci se glede zmerno
sti pri uživanju alkohola že 
od nekdaj nismo mogli po
hvaliti. Res pa je, da preti
rano pijejo alkoholne pijače 
tudi drugi narodi in čeprav 
so v tej grdi razvadi pred 
nami, je njihov položaj ven
darle nekoliko drugačen, ker 
jih je več in zato alkoholno 
zlo ne pride tako do izraza.

Po drugi svetovni vojni 
alkoholizem nenehno nara
šča in to po vsem svetu, ta
ko da je ta pojav že prav 
zaskrbljujoč. Zato po svetu 
ustanavljajo vedno več dru
štev in ustanov za boj proti 
pretirani proizvodnji in po
trošnji alkohola. Potrošnja 
alkohola je tako povezana z 
običaji, da se vsakdo počuti 
domala prizadetega, če vpri
čo niega načnemo temo o 
alkoholizmu, posebno če kri
tiziramo porabo teh pijač in 
običaje, ki so s tem v zvezi.

Pri nas prihajajo že otroci 
zelo zgodaj v stik z alkoho
lom, najkasneje pa v puber
teti, ko se hočejo enačiti z 
odraslimi ali pa uveljaviti v 
svoji skupini.

Od prvega kozarca pijače 
pa do naslednjega se veča 
odpornost do alkohola, ven
dar nekega dne pride do ti
stega kozarca, ki pomeni ne
posreden in brezpogojen pre
hod v bolezen — alkoholi
zem. Odpornost se ne pove
čuje več, ampak se pojavi 
preizkušnja vzdržljivosti or
ganizma, čemur pa zelo kma
lu sledi značilno zmanjšanje 
odpornosti, hude alkoholne 
okvare in končno tudi smrt, 
če se bolnik ne zdravi. Ko se 
alkoholizem že pojavi, za
čnemo z disciplinskimi in 
preventivnimi akcijami ter 
zdravstveno vzgojo, čeprav 
to ne more več koristiti. Bo
lezen je že tu, alkoholik pije 
zato, ker mora piti in je od
visen od alkohola in ker ne 
gleda na svojo in našo do
bro voljo; brez zdravljenja 
ne more pustiti pijače.

Alkoholike zdravijo v raz
ličnih ustanovah, kjer poleg 
zdravil uporabljajo tudi psi
hoterapijo in socialno medi
cinske posege z rehabilita
cijo.

Štefka Gros

Kdo ve kdaj in kaj čakajo , . .?

Sodbe in obsodbe
Škoti so skopi. Tašče so 

zle. ženske so klepetave. Ži
dov se ne da prenašati. Hr
vati bi se radi razširili na 
račun drugih. Srbi ne mo
rejo pozabiti, da so dolgo 
vladali. Slovenci so šleve.

Ce natančneje pogledamo 
gornje stavke, bomo videli, 
da je vsem skupna neka 
SDlošna (ob) sodba, 
da je ta sodba vse drugo 
kot dobrohotna, pozitivna.

Poleg tega so gomie sod
be stereotinne. Se nravi: naj 
je že njihovo izhodišče tak
šno ali drugačno, delno res
nično, ali neresnično, stereo
tipno absolutiziralo neko 
resničnost ali 'dozdevno zna
čilnost skunine ljudi. Govo
riti v stereotioih je kajpak 
udobno. Nič ni treba misliti, 
o ničemer dvomiti, napenia- 
nje možganov odpade. Sod
be so tu, enkrat za vselej. 
In če se resničnost ne pri

lega tem sodbam — tem 
slabše za resničnost.

Take stereotipne sodbe pa 
so tudi nevarne. Tem nevar
nejše, čim večjo količino so
vraštva, nenaklonjenosti, od- 
klonilnosti vsebujejo.

Ker so hudobna in ker uteg
nejo biti nevarna, so stero- 
tipna mnenja zadeva, s ka
tero bi se morali dan za 
dnem ubadati. Najprej sami.

Zadnjič sem bil na izletu. 
Srečal sem na deželi znance. 
Beseda je dala besedo. In 
potlej je padla tista: »Pri 
Bradačevih imajo pa bolhe.« 
Bradačeve poznam od daleč, 
ne posebno dobro. A sem le 
napravil ovinek, ko bi moral 
iti mimo tiste hiše. Nazaj 
grede sem premišljal nekako 
takole: Kaj če je to neugod
no sodbo začel raznašati nek
do, ki je Bradačevim gorak? 
Lahko da so se pri hiši za
redile bolhe, pa so jih med

tem pregnali. Toda: Brada
čevi imajo pečat, in naj se 
še tako otepajo, ta pečat 
jim bo še dolgo ostal.

In tako se tako rekoč dan 
na dan zarečemo s kako ste
reotipno ali pavšalno sodbo: 
Tone je idiot, Tine je zoprn, 
Mica je nesposobna, Francka 
lahkomiselna.

Da bi bilo še huje, kajpak 
takih sodb ne izrekamo vpri
čo ljudi, ki jih sodimo. To 
je zmerom sodba in absen
tia, v odsotnosti »obtože-

. . .  da bo ekspedicija treh 
Tonetov in enega doktorja 
nosila v decembru naše čev
lje Toronto. Mini ekspedicija 
štirih Ljubljančanov bo star- 
tala drugega decembra v 
zahodno Afriko. Nameravajo 
se povzpeti na 5190 metrov 
visoki vrh Mount Kenye. 
Vzpon je dokaj težaven in 
nevaren. Ekspedicijo sestav
ljajo: dr. Evgen Vauken, ing. 
Tone Jeglič, Tone Sazonov 
in Tone Fomezzi-Tof.

Člani ekspedicije so bili na 
obisku tudi v naši tovarni in 
nam obljubili, da se bodo s 
poti kaj oglasili. Tof pa nam 
je obljubil nekaj zapisov s 
poti, da o slikovnem mate
rialu sploh ne govorimo. 
Čevlji jih bodo ščitili pred 
kačami, ko se bodo prebijali 
skozi džunglo.

Fantje srečno!

. . .  da sta med drugimi dva 
člana mladinskega komiteja 
Jože Klofutar in Marjan Dol
žan odpotovala v Tolmin na 
»orožne vaje«. Pisala sta kar
tico s pozdravi. Po pisavi so
deč ugotavljamo, da sta 
utrujena od vsakodnevnih 
vaj. Pišeta, da komaj čakata, 
da se vrneta v tovarno.

. . .  da nam je Tof dovolil 
ponatis njegovega AUFBIK- 
SA. Jugoslavija je na tretjem 
mestu v Evropi po porabi 
alkoholnih piiač. Strokovnja
ki menijo, da bomo, če bo 
šlo tako naprej, in naprej bo 
šlo, sai smo vendar napred
na država, kmalu postali 
absolutni rekorderji.

Živeli napredni alkoholiki!
Jaz sem pa mislil, da smo 

še vedno pijani naših zmag 
in uspehov.

t .. da v Italiii naročena 
revija MICAM pride v tovar
no z zamudo petih mesecev. 
To je zelo skrivnostno, še 
bolj pa je skrivnostno to, da 
lahko pride iz tovarne v mo- 
delimico že v 14 dneh . . .

. . .  da je ortopedsko pod
jetje v Bad Honnefu ob Re
nu izdelalo posebne ortoped
ske sandale, ki pospešuieio 
krvni obtok. Noga v sandalah 
se opira na 888 prožnih 
gumbkov, ki nenehno masi
rajo stonalo, in sicer ne le 
na podnlatu, marveč tudi ob 
strani, ker se višii gumbki 
postaviio pod pritiskom po
ševno. Niihov položai se spre
minja ob vsakem premiku.

Masažne cene teh »super« 
sandal še ne vemo.

nega«. Zato prizadeti ne mo
re dokazati svoje nedolžno
sti ali le delne krivde. Pri
ziv ni mogoč.

Sodba se oznani. Šepeta
nje, na uho.

Rekli boste, to so stare 
nadloge, na svetu so, odkar 
ta svet stoji.

Toda zakaj bi se morali z 
njimi kar tako sprijazniti?

Jože Šircelj
članek nam je dovolil ob

javiti avtor.

. . .  da strokovnjaki obeta
jo za letošnjo zimo novost 
na naših smučiščih — smu
čanje s kratkimi smučmi. 
Prednosti le-teh so prav za 
začetnike, ki se hitreje na
učijo krmarjenja. Tako pri
čakujemo, da bodo med nji
mi letošnjo zimo tudi naši 
sodelavci, posebno tisti, ki 
so lani zlomili smučke . . .

Obvestilo
Letna konferenca delov
nih invalidov bo v sobo
to, 11. decembra v veliki 
sejni dvorani skupščine 
občine Tržič. Zato odbor 
vabi vse delovne invali
de naše tovarne, da se 
letne konference udele
žijo v čim večjem števi- 
lu.

Kontrolorka Tilka Zupan je
17. novembra praznovala 50- 
letnlco. Pri nas je zaposlena 
19. leto. čestitamo!

Čestitka
Kot izredni slušateljici sta 

v septembru diplomirali Ani
ca TERAN na visoki eko
nomsko komercialni šoli v 
Mariboru in Olga PETER
NEL na srednji ekonomski 
šoli.

K uspehu obema iskreno 
čestitamo!

Zahvala
Najiskreneje se zahvalju

jem sindikalni organizaciji 
za enkratno denarno pomoč, 
ki mi je bila zelo dobrodošla.

Angela Žunko 
Lepljena II

Ob
rojstvu...
(Nadaljevanje s 1. str.)

pravnosti, brez osnovnih 
človeških pravic, v pre
ganjanju in ubijanju.

Razvoj znanosti je 
človeku omogočil prodi
ranje v vesolje, v osrč
je zemlje, odkrivanje na
ravnih zakonitosti, ki 
jih obrača v svojo ko
rist, po drugi strani pa 
ta isti človek ne more 
ustaviti prelivanje krvi 
v Vietnamu, Kambodži, 
na Bližnjem vzhodu in 
afriških deželah, ne mo
re rešiti milijone ljudi, 
ki živijo v bedi in po
manjkanju. Kje je iz
hod? Samo v človeku in 
njegovem zavestnem 
uporu proti vsem obli
kam zasužnjevanja.

Da bi se naše misli zo
pet osredotočile na naš 
praznik, na Dan repu
blike 29. november, če
stitam v imenu samo
upravnih organov čla
nom delovne skupnosti 
tovarne obutve »Peko« 
Tržič in jim želim še ve
liko delovnih uspehov in 
osebnega zadovoljstva 
ob prazniku.

Predsednik DS
Pavel Roblek

Zahvala
Prebivalci Jelendola in Lo

ma se zahvaljujejo delovni 
skupnosti Peko za finančno 
pomoč in razumevanje. S 
prostovoljnim delom in s fi
nančno pomočjo podjetij so 
postavili dva TV pretvornika. 
Zahvalo sta podpisala pred
sednik gradbenih odborov 
Janez Meglič in Franc Kavčič.

Zanimivosti
ŽENSKI ČEVLJI ZA IZVOZ

Agencija Tanjug je obja
vila, da je kupcem v Bolga
riji, Sovjetski zvezi, Veliki 
Britaniji, Poljski, ZDA, čeho- 
slovaški in ZR Nemčiji to
varna obutve »Koštana« v 
Vranju poslala letos 260.000 
parov ženskih čevljev. To je 
tretjina letošnje proizvodnje 
in hkrati rekorden izvoz 
vranjske tovarne.

POŽAR V SVITU

čehoslovaški ministrski 
svet je na zadnji seji raz
pravljal o požaru, ki je po
vzročil zelo veliko škodo v 
čevljarskem podjetju SSVIT 
Gottwaldovo (bivši Bata 
Zlin). Po oceni ministrstva 
za industrijo znaša škoda 
3,3 milijarde S-din. Človeških 
žrtev ni bilo.

(Schuhmarkt št. 46/71)

Ali že veste...
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Tokrat smo dobili v uredništvo 99 križank. Pravilno rešenih 
je bilo 40, 59 križank pa je bilo nepravilnih. Pri žrebanju 
sta sodelovala Marjan Gašperlin in Lučka Frantar. Nagrade 
prejmejo naslednji reševalci:

1. nagrado 50,00 din Lojzka Bohinc — prodaja
2. nagrado 30,00 din Marjan Gašperlin — dokončevalnica
3. nagrado 20,00 din Jožica Kališnik — »Peko« Kamnik
4. nagrado 10,00 din Anica Valjavec — finančni sektor
5. nagrado 10,00 din Olga Peternel — finančni sektor
Nagrajencem iskreno čestitamo!
Pravilna rešitev križanke: PRODAJNA MREŽA TOVARNE

OBUTVE, T, PEKO, VR, CER, PRC, ASIGNATAR, CO, AGE, 
ASIR, JAD, ARO, ES, ROVNICA, KANON, AKANT, AVLIDA, 
OR, TLA, GONJA, LIJ, IL, PARNAS, OKTET, ENI, TARANTO, 
LINO, LEZA, ULJ, SKEČI, PAS, IPAVEC, STRD, TROLA, 
ZEVALO, RAI, ONI, AZOT, EKS, KOLEKTIVIZACIJA, MOE, 
EKVATOR, KARAVAN.

Rešitev križanke »Dan Republike« pošljite do 14. decembra 
v uredništvo.

Prišli - odšli
Prišli v tovarno:
V izdelovalnico zg. delov 

511: Jernej Meglič
V izdelovalnico zg. delov 

512: Irena Mali, Marija Rob
lek

V izdelovalnico zg. delov 
513: Franc Jerman

V lepljeno izd. I: Janez 
Dobrin

V lepljeno izd. III: Slavko 
Ropret

V lepljeno izd. II: Bogomir 
Mlinar

V vulkanizacijo: Franc
Škrjanc

V gumarno: Viktorija Laus- 
segger, Anton Praprotnik

V usnjamo: Danica Man
delj, Bosiljka Petreš, Srbi- 
janka Đorđević

V mehanično delavnico: 
Herman Stepinšek, Vili Zu
pan, Branko Godejša

V elektro delavnico: Du
šan Nučič

V splošni sektor: Ignac Re- 
povž, Pavel Semič, Ruža Ba
kovič, Anica Krmelj

V tehnični sektor: Janez 
Martin Dacar

V nrodaini sektor: Zdrav
ko Alič, Adela Arko

Odšli iz tovarne:
Marija Koklič, samovoljna 

zapustitev dela, Branko Kö
nig, sporazumno prenehanje 
dela, Ana špendal, upokoji
tev, Marija Benedičič, inva
lidska upokojitev, Marjan 
Plajbes, samovolina zapusti
tev dela, Jožefa Božnik, spo
razumno prenehanje dela, 
Štefaniia Mencinger, spora
zumno prenehanje dela, Mar
jeta Bonceli, sporazumno 
prenehanie dela. Mirko King, 
sporazumno prenehanje dela, 
Štefan Jakopin, odpoved pod
jetja v poskusnem roku, Vil

ko Škaper, samovoljna zapu
stitev dela, Janez Frantar, 
invalidska upokojitev, Greta 
Klopčič, samovoljna zapusti
tev dela.

Prišli v prodajno mrežo:
Angela Jančar, Ljubljana 

IV, Strugar Branka, Tito
grad, Nada Rupnik, Kranj I, 
Mirjana Dejanovič, Sombor, 
Cvetic Rajiča, Kragujevac, 
Ratko Bačič, Zagreb II.

Odšli iz prodajne mreže:
Franjo Jelič, Zagreb I, Ana 

Pušnik, Laško, Milorad Sre- 
dojevič, Beograd IV, Irena 
Berčič, Kranj.

Preminula je naša dolgo
letna sodelavka tovarišica 
ROZI ROTTAR. Pogreb je bil 
v sredo, 10. 11. 1971. Bila je 
prva nameščenka v prodajni 
mreži »Peko« in to v prvi 
poslovalnici v Zoisovi hiši na 
Bregu v Ljubljani.

Službovala je pri naši pro
dajni mreži 36 let, ko se je 
leta 1953 upokojila ter je do- 
sedaj uživala zasluženi pokoj.

»Čevljar« glasilo delovne skupnosti tovarne obutve 
»Peko« — Ureja uredniški odbor: Bedina Edi (namest
nik predsednika), Hvalica Slavko, Ivnik Franc, Meglič 
Milka, Podgoršek Anton, Rozman Janko (predsednik), 
Rozman Vida, Šmid Marica. — Glavni in odgovorni 
urednik Mirko Kunšič. — Naslov uredništva: Peko Tržič 
64290. Telefon 71301 int. 40 — Tisk C. P. Gorenjski tisk 
Kranj v 2500 izvodih — Izhaja vsakega 27. v mesecu.

List dobijo člani delovne skupnosti brezplačno.


